

## РОЖДАЕМОСТЬ И РЕПРОДУКТИВНОЕ ПОВЕДЕНИЕ (РЕЗУЛЬТАТЫ ОТ ИССЛЕДОВАНИЯ ПО ПРОГРАММЕ ПЕРЕЧЕНИ НАСЕЛЕНИЯ 2001 ГОДА)

Мария Белчева\*

**РЕЗЮМЕ** В статье анализируются основные результаты от репрезентативного исследования изучения рождаемости, проведенного по времени последней переписи населения, жилого фонда и хозяйств населения. Рассматриваются репродуктивные идеалы и стремления, их реализация и основные причины для недостижения репродуктивных желаний.

От данного анализа основных результатов исследования можно сделать следующие обобщения и выводы:

В сознании современных болгар приоритет продолжает иметь двухдетная модель как социальная норма числа детей в современной болгарской семье, но с временем ее единомышленники уменьшаются и она начинает серьезно ориентироваться к однодетной модели. Личные предпочтения о числе детей в семье слабо отличаются от "абстрактной модели". Все-таки, наше население имеет желание иметь больше детей, чем им советуют или считается за наилучший вариант для современной болгарской семьи. Значительная часть населения не успевает реализовать репродуктивные желания и намерения, несмотря на то, что с временем они постоянно занижаются.

## BIRTH-RATE AND REPRODUCTIVE BEHAVIOR (RESULTS FROM THE SURVEY IN THE PROGRAM OF CENSUS 2001)

Maria Belcheva\*

**SUMMARY** The author analyzes the basic results from the representative survey for studying birth-rate, conducted during the last Census in the country. Reproductive attitudes and tendencies, their realization and the basic reasons for not accomplishing reproductive plans are discussed.

The following recapitulations and conclusions can be drawn from the given analysis of the basic results from the survey:

Bulgarians give priority to the two-child model as a social norm concerning the number of children in the contemporary Bulgarian family. However, in the course of time the supporters of this model decrease, and the one-child model seriously replaces it. Personal preferences, concerning the number of children in the family, slightly differ from this "abstract model". Nevertheless, Bulgarian population has a preference for more children, regardless of the recommended and considered as the best model of the contemporary Bulgarian family. A considerable part of population does not succeed in the realization of its reproductive plans and intentions, despite the fact, already mentioned above, that in the course of time these plans continually shrunk.

\* Ph.D., Senior research fellow 2nd degree, head of a section in Division "Development and Harmonization of Statistical Methods" at the National Statistical Institute, Sofia, 10 "6 September" St., e-mail: mbelcheva@nsi.bg .